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به اصراری که رئیس وقت فدراســیون کشــتی آن روزها داشت و 
می گفت که فوتبال یک برنامه تخصصی دارد اما کشتی ندارد، ما 
را جمــع کرد و گفت ما می خواهیم 5برنامه با نگاه منتقدانه برای 
کشتی بسازیم. من خیلی تلاش کردم و مطالعه کردم. این 5برنامه 
تبدیل شد به 11سال برنامه درباره کشتی. خیلی از اهالی کشتی 
هم برنمی تابیدند کسی که حتی گوشــش هم نشکسته است، 

درباره کشتی برنامه بسازد.

  معلوم نشد این برنامه به چه دلیل به پایان رسید؟
شــبکه خیلی علاقه نداشت برای کشــتی برنامه بسازد. بعضی 
اتفاقات منفی هم برای بچه های قوی ترین مردان افتاد و شــاید 
شبکه تمایلی نداشت این کار را ادامه بدهد. شبکه نمی خواست 
غیر از »نود« برنامه تخصصی داشته باشد. بعد هم شبکه ورزش راه 

افتاد و برنامه های تخصصی به آنجا منتقل شد، ولی موفق نبود.

  برخی اهالی فوتبال با آمدن شما از کشتی به فوتبال خیلی 
موافق نبودند.به خاطر دارم همان موقع مردم درباره اینکه 
آقای جاودانی که با کشتی شــناخته می شد، مجری برنامه 

فوتبالی باشد، جبهه می گرفتند.
این را قبول ندارم. حافظه تاریخی ما متأسفانه ضعیف است. زمانی 
که وارد شبکه سوم شدم، مصادف بود با مسابقات مقدماتی جام 
جهانی که آن زمان دوستانی مثل مرحوم شفیع برنامه داشتند. 
آن روزها اولین برنامه تخصصی جام جهانی ساخته شد. من از آنجا 
مجری مسابقات جام جهانی شدم، 5دوره مسابقات جام جهانی 
و 6دوره جام ملت های اروپا را اجرا کردم و از سال 2000میلادی 
حدود 21ســال است که برنامه گزارش ورزشــی را اجرا می کنم. 
درباره فوتبال داخلی هم به هزار و یک دلیل به اجرا و برنامه سازی 

علاقه نداشتم.

  شما هیچ وقت در زمینه برنامه سازی و اجرا وارد گود فوتبال 
داخلی نشدید. خیلی شایعه بود که مجریان گروه ورزش درباره 
عادل فردوسی پور و برنامه نود جبهه گرفته اند و همین موضوع 

دلیل بی میلی آن ها برای ورود به این حوزه است.
این یک برداشت نادرست است. من راجع به خودم حرف می زنم 
و به دیگران کار ندارم. خودم به هزارویک دلیل نمی خواستم وارد 
فوتبال داخلی شوم. دوم اینکه آقای فردوسی پور در بحث تحلیل 
فوتبال داخلی برنامه می ساخت. من اگر می خواستم، برای فوتبال 
زنده همیشه پیشنهاد داشتم. به هزارویک دلیل نمی خواستم وارد 
فوتبال داخلی شوم که اصلی ترینش حاشیه های این بخش بود. 
یک بار بــه من گفتند که اگر برنامه نود را اجرا کنی چه می شــود، 
من گفتم اگر عادل نباشد، نود هم نخواهد بود. مجری یک برنامه 
شناسنامه آن است. متأسفانه به دلیل فقر اطلاعاتی، تهیه کنندگان 
بــرای اینکه تنــوع ایجاد کننــد، می گویند مجری عوض شــود، 
درصورتی که تنوع باید در محتوا باشد. خیلی از مجری های بزرگ 
دنیا وقتی از برنامه رفتند، برنامه تعطیل شد. این اتفاق در دنیا زیاد 
افتاده است، اما متأسفانه چون تهیه کنندگان ما این تشخیص را 
ندارند، می گویند مجری را عوض کنیم. اگر شما آهنگ تیتراژ دایره 
طلایی و نود را پخش کنید، همه منتظر دیدن عادل فردوسی پور 
و رضا جاودانی می شوند. هیچ مجری ای نمی تواند جای مجری 

دیگر و هیچ برنامه ای نمی تواند جای برنامه ای دیگر را بگیرد.

  به نظرم شما را باید نماد یک مجری استاندارد تلویزیون 
دانست، دست کم از نگاه مدیران سیما. کسی که همیشه سطح 
کیفی برنامه را استاندارد نگه می دارد، کمترین سوتی ممکن 
را در برنامه می دهد و البته کم حاشیه است. به همین دلیل شما 

در بخش زیادی از اعزام های مسابقات ورزشی حاضر بودید.

به نظرم اجرا با کارشناســی متفاوت است. می گویند مجری باید 
کارشناس هم باشد. نظر من این است که اگر مجری کارشناس 
هم باشد، یک مزیت است، اما اینکه این یک اصل باشد، نه. هیچ 
مجری ای در دنیا کارشناس نیست. اجرا یک نیازهایی دارد. زمانی 
که من وارد شبکه خراسان و شبکه سوم شدم، فضای مجازی وجود 
نداشت و همه تحقیقات ما میدانی بود. من یادم است که برای یک 
برنامه دایره طلایی 5روز وقت داشــتم و در همان 5روز اطلاعات 
جمع می کردم. همین تسلطم باعث می شد که طرف بداند که از 
موضوع آگاه هستم. البته در مقطعی به دلیل تجربه ای که داشتم، 
اعزام می شــدم، ولی بعد از المپیک لندن 8ســال است که سفر 
نرفته ام، درصورتی که همکارانم شاید در موارد مشابه چندین برابر 
من سفر رفته اند. به هرحال اگر می بینید اطمینانی شکل گرفته، 

به دلیل این بوده که پشتش زحمت بوده است.

  یک ویژگی مهم شما همین حاشیه کم است. من یادم نمی آید 
شما حرفی زده باشید که بد برداشت شود یا تبعاتی در فضای 

مجازی یا رسانه ها داشته باشد.
اگر شــما بدانید حرفی که می زنید چه تبعاتــی دارد، آن حرف را 
نمی زنید، مگر اینکه برایش سند و مدرک ارائه بدهید. من چون 
وکیل دادگستری هستم، شــاید این موضوع به من کمک کرده 
است که راجع  به حرف هایم فکر کنم. می دانم که یک جمله چه 

تبعاتی دارد. همیشه می دانم که باید بتوانم حرفم را ثابت کنم.

  این بی حاشیه بودن شما به نبودتان در فضای مجازی هم 
مربوط است؟

بله، من نه صفحه اینستاگرام دارم و نه کانال.

  این به دلیل روحیه محتاط بودنتان است؟
نه، اعتقادی به آن  ندارم. در اینستاگرام عده  ای می آیند که دیده 
شــوند و پول دربیاورند. من اعتقادی به این ندارم. طبیعتا برای 
دیده شــدن باید کارهایی انجام بدهید که از نظر من در شأن آدم 
نیســت. از فضای مجازی خیلی خوب می شــود اســتفاده کرد، 
ولی در ایران آن طور که باید، استفاده نمی شود و جنبه منفی آن 

پررنگ تر از جنبه مثبت  است.

  خیلی از مجریان ایرانی سعی می کنند با حرفی که می زنند 
و جنجالی که در تلویزیون درست می کنند، خودشان را در 
فضای مجازی مطرح کنند تا ویدئوشان به اصطلاح ترند شود. 
تنها موضوعی که به تازگی جنجال آفرین شد، همان موضوع 
گزارش ورزشــی بود که همه فکر کردند منظورتان عادل 
فردوسی پور اســت، ولی آقای احمدی به برنامه برگشت. 
خیلی ها گفتند آقای جاودانی دنبال ترند شدن حرف هایش 

بوده که این طور مبهم گفته است.
این ها برداشــت شــخصی آدم هاســت. من اصلا اعتقــادی به 
دیده شــدن ندارم و می گویم کار باید دیده شــود. اگر این اتفاق 
بیفتد، همه دیده می شوند. دایره طلایی یک کار جمعی بود. دیده 
شد و من هم دیده شــدم. درنتیجه کاری نمی کنم که این اتفاق 
بیفتد، اما این را قبول دارم که خیلی از مجریان ما کارهای زیادی 

می کنند که ویدئوشان در فضای مجازی دیده شود.

   برگردیم به فوتبــال ،بعد از اتفاقاتی کــه برای مزدک 
میرزایی و عادل فردوســی پور و برنامه نود افتاد، خیلی از 
طرف داران فوتبال دوســت داشــتند که عادل دست کم در 
زمانی که گزارشگرها کم شده اند، گزارش مسابقات فوتبال 
خارجی را انجام دهد. چقدر این اقبال از سمت تیم برنامه سازی 

گزارش ورزشی بود؟

اول یک توضیح درباره مزدک میرزایی بدهم. آقای میرزایی مهاجرت کرد. مهاجرت 
چیز بدی نیست. من به عنوان دوست و رفیق او همیشه مدافعش بوده ام و گفته ام 
قدرش را کمتر دانستیم و آن طور که باید به او بها ندادیم، ولی او رفت در تلویزیونی 
که صلاح مردم و کشــور ما را نمی خواهد. هرکسی آزاد است هرجایی که دوست 
دارد زندگی کند، ولی اینکه شما در جایی کار کنی که به منافع کشور ضربه بزند، 
من این را نمی پسندم. دوســتان به مزدک میرزایی پیشــنهاد دادند که برگردد، 
ولی قبول نکرد. درباره آقای فردوســی پور هم خودم 10بار دیدم که آقای ذکایی 
با مدیریت شبکه سوم صحبت کردند. کسی مشکلی با گزارش آقای فردوسی پور 
ندارد. ظاهرا خود آقای فردوســی پور دوست ندارد که به عنوان گزارشگر برگردد. 
ضمن اینکه آقای فردوسی پور در شبکه ورزش دارد برنامه تولید می کند، ولی اینکه 

تمایلی ندارد به عنوان گزارشگر فوتبال برگردد، حقش است که انتخاب کند.

  ولی مردم واقعا عادل را دوســت دارند و عجیب است که از ظرفیت 
او استفاده نمی شود.

ممکن است ســال دیگر با یک برنامه دیگر برگردد. هرچیزی ممکن است. مگر 
می شود شما از یک نیروی کیفی چشم پوشی کنید؟ فکر می کنم مدیران شبکه 

سوم هم آن قدر زرنگ هستند که بدانند ایشان نیروی خوبی است.

  می گویند یکی از موضوعاتی که باعث اختلاف بین عادل و شــبکه 
شده است، پخش نکردن تبلیغات برای بعضی از برندهایی بوده که شبکه 

توقع داشته است این کار صورت بگیرد.
اول اینکــه نــوع برنــد کــه در برنامــه تبلیــغ می شــود، یعنی مشــارکت های 
درون برنامه ای، با تشــخیص تهیه کننده اســت. یادم اســت بــرای برنامه جام 
ملت های آســیا ســال2015 دوتا برند با ما حرف زدند، ولی من گفتم در شــأن 
این برنامه ملی نیســتند. پس این طور نیســت که به تهیه کننده فشار بیاورند. 
البته الان مثل 2سال پیش نیست که 5تا برند بیایند و شما انتخاب کنید. شما 

مجبورید همان شرکتی که آمده را انتخاب کنید.

  کمی هم درباره محمدحســین میثاقی حرف بزنیم. واقعا هجمه های 
زیادی به او و برنامه فوتبال برتر وارد می شود.

در اینکه همیشــه حق با مردم است، شکی نیســت، ولی به نظرم آقای میثاقی 
قربانی برخی جریان ها شــد. چون رفتن آقای فردوسی پور مصادف شد با آمدن 
آقای میثاقی. ایشان به جای کسی نیامده است و دارد برنامه ای را اجرا می کند 

که اسمش چیز دیگری است.

  ولی خب دقیقا همان دوشنبه شب هایی آمد که نود اجرا می شد.
به این دلیل اســت که دوشنبه ها فوتبال اروپا برنامه ندارد. شبکه هم تعهدی به 
گروه های دیگر ســیما ندارد. به همین دلیل زمان اجرای برنامه فوتبال داخلی 
است. من مدافع کسی نیستم، ولی شک نکنید اگر 95درصد از منتقدان جای 
آقای میثاقی بودند، این کار را قبول می کردند. دیدگاه شــخصی من این است 
که آقای میثاقی یکی از بااســتعدادترین آدم هایی بوده که در چند ســال اخیر 
وارد سازمان شده است، ولی او جایی نشسته است که شاید تخصصش نباشد. 
به نظر من حیف اســت به این استعداد ســخت بگیریم، ولی خب احتمالا مردم 

محمدحسین میثاقی گزارشگر را بیشتر دوست داشتند.

  یکی از ویژگی هایی که شــما را با آن یاد می کنند، لیورپولی بودن 
شماســت. کلا چقدر اینکه مجری برنامه طرف داری خودش را اعلام 

کند، حرفه ای است؟
نمی خواهم خودم را با کســی مقایســه کنم، ولی گری لینه کر هم خیلی راحت 
ابراز می کند که طرف دار لسترســیتی اســت. فرهنگ طــرف داری از تیم های 
خارجی را خود من با آقای دکــتر صدر و آقای ذکایی فکر کردیم و گفتیم در این 
برنامه یک کاری کنیم. هدف، بالارفتن فرهنگ طرف داری اســت. طرف داری 
بحث حمایت اســت، اما بستن چشــم روی همه حقایق که نیست. قبول کنیم 
که تیم ما بد بازی کرد تا فرهنگ سازی بشود برای فوتبال داخلی، اما متأسفانه 
 شرایطی پیش آمد که ناراحت کننده بود و واکنش های خوبی در فضای مجازی

 نداشت.
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